
VIDEO REPORTÁŽ S TOMÁŠEM VRBOU 

 

 Rebel píšící dějiny, i tak můžeme označit pana Vrbu, který při své cestě životem udělal spoustu 

hrdinských činů. I když mu někdy život házel klacky pod nohy, on se postavil za správnou věc. 

Bojoval proti komunistickému režimu. 

 

 Na své rebelství poukázal už v raném věku, kdy se spolužákem hodili kostku po 

komunistickému bagru. 

 

TV: 

To byl takový okamžitý nápad. Ne, že bychom byli takhle ideologicky uvědomělí, že bychom chtěli se 

mstít. Kdyby tam nebyla ta hromada, tak nevím, tak bych možná dostudoval mateřskou školku. To bylo 

se spolužákem Manďákem. Tady ho můžu udat. 

 

 V roce 1962 nastoupil na tříleté gymnázium ve Velvarské ulici, kde prokázal svoji odvahu coby 

nástěnkář. Jeho nástěnky nikdy nesplňovali komunistické ideály, ale tato se vymkla kontrole. 

 

TV: 

Když byl zavražděn prezident Kennedy, tak jsem zcela spontánně udělal nástěnku. Ten originál z roku 

63, z listopadu 63. Tam jsou ještě dírky po špendlících, jak to bylo na tom černém krepovém papíru. 

Čili to i v Sovětském svazu najednou svět nevěděl, co bude. 

 

 Po ukončení studia na gymnáziu studoval filozofickou fakultu Univerzity Karlovy, kde měl 

výborné učitele, včetně profesora Jana Patočky, kterého později umlčeli komunisté. 

 

TV: 

My jsme byli možná poslední ročník, kteří jsme mohli dostudovat zcela bez potíží. Anglie i univerzity 

jako Oxford a Cambridge nabízely stipendia. Dokonce jsem měl taky vyřízeno povolení odjet do Anglie, 

a nakonec jsem tady zůstal, protože se dělo tolik zajímavých věcí, že jsem si říkal že moje místo je tady. 

 

 Po dostudování Univerzity Karlovy se stal redaktorem a v průběhu dalších let poznal svoji 

budoucí manželku Jarku Vaňkovou, se kterou se vzali v roce 1980. 

 

 

TV: 



To bylo 60. výročí Československé republiky a tam jsme měli takový soupis dokumentů a já jsem tam 

udělal takhle českýho lva psanýho na stroji. Tak z toho chudák moje žena, která byla nejlepší písařka v 

Praze, tak z toho byla dost dost zděšená. A ona byla vlastně ta statečná, protože já už byl vyhozenej 

chartista a ona si mě vzala přesto. 

 

 V roce 1977 po vzoru svého učitele Jana Patočky neváhal podepsat Chartu77 a poté byl 

vyhozen z práce a stal se dělníkem. 

 

TV: 

Byla to zkušenost nesmírně zajímavá, ne že bych ji doporučoval každému, možná ne na tak dlouho. To 

bylo tak 30 lidí, z toho teda 23 byli regulérní zedníci a 7 nás bylo teda různě vyházených a oni nám tak 

trošku posměšně říkali “doktorský komando”. 

 

 Během své redaktorské kariéry se seznámil s Václavem Havlem, se kterým blízce spolupracoval 

a později se z nich stali dobří přátelé. Po zvolení Václava Havla prezidentem na sebe neměli 

tolik času. 

 

TV: 

Tak jsme zpravidla se pozdravili: “Dobrý den, ahoj. Dobrý den, ahoj.” 

 

 Ještě v době před covidem se věnoval s nadšením přednáškám středoevropské literatury na 

New-Yorské univerzitě v Praze, kde učí výměnné studenty ze Spojených států amerických. 

 

TV: 

To mě bavilo velice. Co se mně na tom nejvíce líbilo, ty bystrý oči, v tý třídě, jako máte vy. 


